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دورهمی میلیاردی 
برنامه گفت وگومحور دورهمی با اجرای مهران مدیری از شب یلدا 

مجددا روی آنتن می رود. این خبر چندوقت پیش در رسانه های 

مختلف منتشر شد و توضیح دیگری ضمیمه آن نبود؛ اما در سطح 

عمومی جامعه، کنجکاوی های اصلی راجع به این خبر، مربوط 

به شـــرایط مالی ساخت این ســـری از برنامه دورهمی است؛ نه 

میهمان های آن و احیانا جزئیات دیگر و اتفاقا تنها بخش غیرشفاف 

ماجرا که نه مدیران سیما و نه عوامل دورهمی علاقه ای به اظهارنظر 

درباره اش ندارند، همین بخش اســـت. گفته می شود مصطفی 

احمدی، تهیه کننده دورهمی ابتدا برای ساخت این سری از برنامه 

مبلغ یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان برای هر قسمت را پیشنهاد 

داد که با موافقت مرتضی میرباقری، معاون سیما همراه بود. پس 

از آن مســـئولان رده بالاتر سازمان صداوسیما نسبت به بالا رفتن 

نرخ برنامه سازی در این مجموعه، متعاقب عقد چنین قراردادی، 

حساسیت نشان دادند و قرار شد این مبلغ یا حتی مبلغی بالاتر 

از آن به شـــکلی دیگر در اختیار سازندگان دورهمی قرار بگیرد. 

شنیده های »فرهیختگان« حاکی از این است که قرارداد ساخت 

سری تازه دورهمی در معاونت سیما به شکلی تنظیم شده است که 

برای هر قسمت حدودا ۳۵۰ میلیون تومان به تهیه کننده پرداخت 

شود و علاوه بر آن، ۳۰ درصد از درآمد تبلیغات بازرگانی قبل، حین 

و بعد برنامه هم به آنها تعلق بگیرد. حالا سوال مهم این است که 

عقد چنین قرارداد سنگینی برای »دورهمی« که برنامه ای هزینه بر 

نیست با چه معیاری صورت گرفته است؟ این جابه جایی، سقف 

قراردادهای تلویزیون برای برنامه ای با ایده ها و آدم های تکراری کار 

خود تلویزیون را برای ساخت دیگر برنامه ها سخت تر خواهد کرد.  

البته فضاسازی ها برای رساندن مسئولان صداوسیما به مرحله 

عقد چنین قراردادی از مدت ها پیش آغاز شده است. ۲۸ خرداد 

۱۳۹۸ بود که مصطفی احمدی، تهیه کننده دورهمی اعلام کرد 

تصمیمی برای ادامه ساخت این مجموعه وجود ندارد. در اواخر 

ســـال گذشته اعلام شـــده بود دورهمی در ایام نوروز روی آنتن 

می رود ولی این اتفاق رخ نداد و تنها به پخش یک تک قســـمت 

ویژه در شـــب ســـیزدهم فروردین بسنده شد. در همان برنامه از 

دکور جدید دورهمی هم رونمایی شد که نشان از تصمیم جدی 

مدیران ســـیما برای پخش این برنامـــه می داد، چنانکه به گفته 

مهران مدیری قرار بود این برنامه از اردیبهشت ماه به صورت ثابت 

در کنداکتور پخش شـــبکه نسیم قرار بگیرد. سوا از موضعی که 

احمدی گرفت، تصمیم ها برای پخش برنامه از طرف خود مهران 

مدیری و البته مدیران ســـازمان جـــدی بود اما موانعی به لحاظ 

سخت افزاری جلوی پخش آن را گرفته بودند که به سرمایه گذار 

مجموعه مرتبط می شـــد. مهران مدیری که با اطلاع از این وضع 

می دانست برنامه اش ممکن است در موعدی که اعلام کرده بود 

به پخش نرسد، یکی از قدیمی ترین ترفندهایی را که مخصوص 

برخورد شـــخصیت های معروف با فضای رسانه ای ایران است، 

به کاربرد. او در اســـتندآپ کمدی آن برنامه تک قسمتی، چنان 

کنایه های تندی به مدیریت مسئولان کشور در قبال سیل نوروزی 

۹۸ زد که واکنش های بســـیاری را برانگیخت. به عبارتی، او که 

می دانست تا مدت ها امکان حضور با دورهمی روی آنتن تلویزیون 

را ندارد، ســـعی کرد طوری رفتار کند که به نظر برسد این غیبت 

به دلیل انتقادهای شـــجاعانه اش بوده، در حالی که نه کســـی 

به این نتیجه رســـید و نه اساســـا این حرکات در یاد کسی ماند. 

بـــه هر حال پس از کش و قوس هایی کـــه هیچ کدام ارتباطی با 

سانسور و سیاست و حرکات قهرمانانه مهران مدیری نداشتند، 

قرار شـــد دورهمی مجددا در شب یلدا روی آنتن تلویزیون برود. 

مصطفـــی احمدی که از مدیریت »اول مارکت« به تهیه کنندگی 

برنامه دورهمی و سریال »هیولا« رسیده است، ظاهرا به دو دلیل 

مشخص، این موضع را اتخاذ کرده بود؛ اول آنکه تبلیغات ارزش 

افزوده در صداوسیما ممنوع شده و طبعا این حامی مالی دیگر 

نمی تواند درآمدزایی مستقیمی از این تبلیغات داشته باشد. دوم 

آنکه این روزها »خندوانه« به عنوان دیگر برگ برنده شبکه نسیم 

روی آنتن نمی رود و معلوم نبود سرنوشت آن به چه سمتی خواهد 

رفت و حالا احمدی احساس می کرد می شود از این انحصار، برای 

امتیازگیری از تلویزیون استفاده کرد و همین ها مدیران سیما را به 

امضای چنین ترکمانچایی رساند. مدیران سیما قطعا موجی را که 

طی چندوقت اخیر در واکنش به معافیت مالیاتی سلبریتی ها به 

راه افتاده بود، در یاد دارند. معترضان به این معافیت غیرعادلانه 

مالیاتی می گفتند که وضع این مالیات ها هم می تواند افراد مشهور 

را مجبور به ارائه صورت های شفاف و قابل پیگرد مالی کند و جلوی 

وقوع پولشـــویی و اتفاقاتی از این دست را بگیرد و هم از بازی ها 

و بده وبســـتان های نامشروع سیاسی-جناحی جلوگیری کند. 

بـــا این حال، این مدیران در حالی که حتی کارمندان قراردادی 

مجموعه تحت امر خودشان با حقوق زیر یک میلیون تومان، باید 

قبل از دریافت دســـتمزد مالیات بپردازند، اقدام به عقد چنین 

قرارداد غیرمعقولی با تعدادی ســـلبریتی کرده اند، قراردادی که 

اگر ذره ای جای دفاع داشـــت، مدیران مجموعه سیما یا عوامل 

دورهمی، اینقدر در پنهان کردن جزئیاتش تلاش نمی کردند. 

دورهمیچطورشروعشد؟

»دورهمی« یک برنامه گفت وگومحور تلویزیونی است که مهراب 

قاسم خانی براســـاس کپی از برنامه ای هندی به نام »شب های 

کمدی با کاپل« آن را برای شـــبکه نسیم تلویزیون از سال ۱۳۹4 

طراحـــی و کارگردانی کرد و اجرای آن بـــه مهران مدیری واگذار 

شد. البته قاسم خانی در هیچ بخشی از تیتراژ برنامه، اشاره ای به 

منبعی که طرح اصلی از آن کپی شده بود نکرد و این قضیه توسط 

رسانه ها مشخص شد. مهراب قاسم خانی پس از چند جلسه به دلیل 

ممنوع التصویری از کارگردانی برنامه کنار گذاشته شد، ولی روند 

تولید دورهمی ادامه پیدا کرد. دورهمی همزمان با موج برنامه های 

گفت وگومحور طنز تلویزیون ایران تولید و پخش شد که همگی 

کپی از برنامه های موفق تلویزیونی در خارج از کشور بودند. این 

موج جدید ساخت برنامه های گفت وگومحور کپی کاری شده، جای 

ساخت سریال های قوی در تلویزیون را طی این سال ها گرفتند. 

این اتفاقات در دوران تصدی گری معاونت سیما توسط سیدمرتضی 

میرباقری رخ داد و شـــدت گرفـــت. برنامه های گفت وگومحور 

تلویزیون عموما با محوریت حضور سلبریتی ها تولید می شدند 

و فرهنـــگ لوکس و تجملاتی و بی درد و ســـرخوش در آنها موج 

می زد. مهران مدیری سعی می کرد در استندآپ کمدی هایش 

این مساله را با یک ژست انتقادی از مسئولان دولتی تلطیف کند. 

اما گذشته از اینکه این انتقادها صرفا در حد متلک های توئیتری 

باقی می ماند و هیچ تاثیری جز دست وپا کردن یک ژست مردمی 

برای برنامه نداشـــت، کلیت برنامه هم به طور مطلق در خدمت 

همان جریانی قرار می گرفت که به لحاظ فرهنگی بازوی پیشبرد 

وضع موجود محســـوب می شد. سلبریتی ها به برنامه دورهمی 

می آمدند و درباره رنگ مورد علاقه و آب وهوایی که دوست دارند 

حرف می زدند و چالشـــی ترین سوال برنامه این بود که »تا حالا 

عاشـــق شدی؟« و البته لحظاتی بعد مهران مدیری روی صحنه 

می آمد تا در استندآپ کمدی اش چند گوشه و کنایه به تعدادی 

از مســـئولان و آقازاده هایشان بزند. گذشته از اینها، نکته مهم تر 

درباره چنین برنامه هایی مســـائل مالی به شدت مناقشه برانگیز 

آنها بود. این برنامه ها توســـط تعدادی اسپانسر تهیه می شدند 

که شـــفافیت مالی در مورد  انگیزه ها و عملکرد مالی شان وجود 

نداشـــت. برنامه »برنده باش« با اجرای محمدرضا گلزار یکی از 

این موارد بود که سجاد خواجه علیجانی سرمایه گذارش به حساب 

می آمد و نهایتا، هم شاکله آن به قمار بودن متهم شد و هم مضمون 

کلی آن به ترویج فرهنگ بی عاری. اینها توسط علمای قم و رهبر 

انقلاب مطرح شـــدند، وگرنه سیل انتقادات متعددی که پیش 

از آن می شـــد، ممکن نبود به راحتی بتواند جلوی پخش چنین 

برنامه ای را بگیرد؛ چنانکه نتوانست جلوی موارد مشابه را بگیرد. 

امروز تردیدی نیست که حال و هوا و آگاهی مردم جامعه نسبت 

به سال ۱۳۹4 تغییر کرده است و حتی اگر در دوره اولیه ای که 

دورهمی روی آنتن می رفت، انتقادات اجتماعی نســـبت به آن 

چنین گســـتره ای نداشت، امروز نمی شود موضع منفی جامعه 

را نســـبت به آن نادیده گرفت. دورهمی در حالی مجددا به آنتن 

تلویزیون برمی گردد که در فضای مجازی واکنشـــی به برگزاری 

شب یلدا به صورت تجملاتی و خودنمایانه ایجاد شده است. اینها 

در واکنش به شرایط وخیم اقتصادی کشور پس از گرانی بنزین و 

تورم ناشی از آن گفته می شود. پیش از این در نوروز ۹۸ هم چنین 

فضایی بر جامعه حاکم بود و کمپین نخریدن آجیل عید درنهایت 

چنان واقعی و موثر عمل کرد که قیمت خشکبار با سقوط مواجه 

شد. مسلم است که مردم امروز هم مردم چهار سال پیش نیستند، 

اما وقتی پای حســـاب و کتاب هـــا و احیانا منافع مالی در میان 

باشد، خیلی دشوار خواهد بود که مدیران صداوسیما توجهی به 

این تغییر ذائقه در مردم داشته باشند. 

فرهنگ

چهارگوشهدوربینرابوسیدموخداحافظیکردم! 

علی صادقی، بازیگر سینما و تلویزیون که کارش را از نوجوانی با سریال »بهترین 

تابســـتان من« آغاز کرده، در برنامه تلویزیونی ویژه شـــب یلدا به شکل گیری 

تیم ســـازی در تلویزیون و سینما اشاره کرد و گفت: »تقریبا ۳۰ سال است که 

کارم بازیگری اســـت، اما حداقل با دو سوم بازیگران ایران همکار نشده ام که 

بازی کنم. علتش را هم نمی دانم. به هر حال این طوری اســـت. به نظرم کارها 

بیشـــتر حالت تیمی اســـت و یک ســـری آدم ها فقط با هم کار می کنند و این 

موضوع دست من نیست.«

وی در این بـــاره که چرا بعـــد از تجربه دوران اوج، مدتی نبـــوده و این غیبت 

خودخواســـته بوده یا ممنوع الکار شده، گفت: »من در اوج کناره گیری کردم! 

چهار طرف دوربین را بوس کردم و رفتم! واقعیتش پیشـــنهاد کاری که بدانم 

در آن مفیدم، نداشـــتم. شاید هم تولیدات ضعیف تر شده است. علت خاصی 

را سراغ ندارم و همیشه دوست دارم کار کنم و کار هم باشد انجام می دهم.«

صادقی در پاســـخ به یکی از توئیت ها که ضمن تمجید از او به فیلم های بدی 

کـــه بـــازی کرده انتقاد کرده، در این باره که آیا از کارنامه خود راضی اســـت یا 

خیر، گفت: نه خیلی.

هشداردوبارهاسکورسیزیدرخصوصنفوذمارولدرهالیوود 

در چندماه اخیر مارتین اسکورسیزی در مورد نفوذ سینمای مارول در هالیوود 

هشدار داده است. او در این باره گفته است: »از مارول و فیلم های ابرقهرمانی اش 

زیاد صحبت شـــده است؛ فیلم هایی که آدم ها در آن پرواز می کنند و مدام در 

حال زد و خورد هستند. اگر مایل باشید تماشایشان کنید، اشکالی ندارد، اما 

جایی برای تماشای فیلم های دیگر باقی نمانده است.«

وی در مصاحبه با گاردین افزود: »اگر ۱۲ســـالن سینما داشته باشید ۱۱تای 

آنها در تصرف فیلم های ابرقهرمانی اســـت. آیا باید همه ســـالن ها در اختیار 

این فیلم ها باشد؟ این مسخره است که فیلم هایی مثل »لیدی برد« و »یادگار« 

جایی برای اکران نداشـــته باشند. آنها ممکن است از نظر تجاری خیلی بزرگ 

نباشـــند، اما فیلم هایی هستند که می توانند مخاطب زیاد هم داشته باشند. 

اگر یک فیلم تجاری است، دلیلی ندارد که نتواند هنری باشد. چیزی که خطر 

این روزها محســـوب می شود، تولید یک نوع محصول است؛ محصولی یک بار 

مصرف که بعد دور انداخته می شود. اما فیلمی تجاری مثل »آواز زیر باران« را 

می شود بارها و بارها تماشا کرد، بنابراین سوالی که مطرح می شود این است 

که چگونه می خواهیم از فرم هنری حافظت کنیم؟«

دستهایناپاک،تئاتررابهدامنسرمایهداریانداخت 

قطب الدین صادقی نمایشـــنامه نویس، کارگردان و مدرس تئاتر که این روزها 

نمایش »چنور« را در ســـالن چهارسوی مجموعه تئاتر شهر اجرا می کند، درباره 

اینکه چرا در دو سال اخیر کمتر سراغ تولید و اجرای تئاتر در سالن های دولتی یا 

خصوصی تئاتر رفته، به خبرنگار مهر گفت: »من همیشه تمایل به تولید و اجرای 

آثار بزرگ تئاتری دارم، ولی متاســـفانه دست هایی ناپاک و اندیشه هایی خبیث 

تئاتر را در دامن سرمایه داری انداخته اند. تمام تئاتر ما را پولی کرده اند و دلال ها 

برای آن تعیین کننده هســـتند. من این گونه نیستم و ترجیح می دهم کارهای 

سبک و بدون ورود به سیستم سرمایه داری انجام دهم، زیرا باید دغدغه های خود 

را حفظ کنم.« این هنرمند باسابقه تئاتر ایران که معتقد است تئاتر ایران را باید 

فرهنگی نگه داشـــت، به ویژه در شرایط اقتصادی و سیاسی امروز جامعه ایران، 

در پایان سخنان خود متذکر شد: »دولت باید به میدان بیاید و از متلاشی شدن 

تئاتر فرهنگی جلوگیری کند.« وی با اشاره به اعتقاد خود به تئاتر غیرتفننی در 

ایران و جهان، درباره نمایش »چنور« و موضوع آن توضیح داد: »این نمایش هم در 

راستای دغدغه های من نسبت به فرهنگ و جامعه است و بحران یک دوران و نسلی 

سوخته را مطرح می کند. این اثر قبل از هر چیز یک جست وجوی عاشقانه است.«

مقابلکاهشقیمتکاغذکارشکنیمیکنند 

سید حســـن میرباقری، رئیس انجمن واردکنندگان کاغذ و مقوا، روز گذشته در 

گفت وگو با تســـنیم، با اشاره به ادامه دار بودن روند کاهش قیمت کاغذ در بازار 

گفت: »خوشبختانه قیمت انواع کاغذ به ویژه کاغذ چاپ و تحریر در بازار آزاد روند 

کاهشی خوبی به خود گرفته و امروز هر بند کاغذ چاپ و تحریر با ۲۹۰ هزار تومان 

معامله شده است.«میرباقری با اشاره به مصرف کاغذ در ماه های پایانی سال با 

توجه به انتخابات مجلس و... گفت: »ما در انجمن پیش بینی این را داشتیم که 

ممکن است در عرضه کاغذ مشکلاتی در ماه های پایانی سال رخ دهد، به همین 

منظور از اعضا خواستیم به فکر تامین کاغذ برای شب عید باشند  و خوشبختانه 

اکنون مشکلی در تامین کاغذ نداریم.« وی ادامه داد: »متاسفانه در یکی دو هفته 

اخیر برخی دست اندرکاران، کارشکنی هایی در واردات مقوای اف بی بی  و کاغذ 

گلاســـه داشتند. این افراد از قیمت پایین این کالا ناراضی بوده و خواستار سود 

بیشتر هستند . در این خصوص در روند ثبت سفارش ها نیز وقفه افتاده است. اگر 

این مشـــکلات برطرف نشود، قطعا در قیمت این دو کالا شاهد افزایش خواهیم 

بود، این در حالی اســـت که واردکنندگان از قیمت پایین این دو محصول راضی 

هستند ، چراکه فروش و رقابت در بازار موجب گردش کار و فعالیت آنها شده است.«

چارسو

عکسیادگاریباتلویزیون 

مصطفی احمدی، فردی که مدیریت فروشگاه اینترنتی »اول مارکت« وابسته به شرکت همراه اول را به عهده دارد، حالا 

تبدیل به یکی از تهیه کنندگان سینمایی و فرد موثر در برنامه سازی تلویزیون شده است. اول مارکت فروشگاه تخصصی 

اپلیکیشن اندرویدی در سال ۹۳ با هدف ارائه و عرضه جدیدترین اپلیکیشن ها و بازی ها راه اندازی شد. با وجود اینکه 

طی دو، ســـه ســـال اخیر حضور مصطفی احمدی در فضای هنری زیاد شـــده، اما اطلاعات چندانی از او وجود ندارد 

البته به غیر از عکس های یادگاری او در کنار مهران مدیری و عوامل فیلم هایش در محافل ســـینمایی شـــاهد هستیم. 

فروشـــگاه اینترنتی اول مارکت طی چند ســـال اخیر حامی مالی فیلم سینمایی »نهنگ عنبر«، »ساعت ۵ عصر«، فیلم 

ســـینمایی »درخت گردو«، سریال شـــبکه نمایش خانگی »هیولا«، و البته برنامه »دورهمی« بوده است. اول مارکت در 

ســـال های اخیر اسپانسر برنامه های دیگری از شـــبکه های سیما هم بوده است؛ از جمله برنامه های: »حالا خورشید« 

با اجرای رضا رشـــیدپور، برنامه ویژه شـــب یلدا برای شبکه۳ با اجرای فرزاد حسنی، برنامه »امروزی ها« برای شبکه یک 

سیما با اجرای پدرام کریمی و »خندوانه«.

نکته ای که درخصوص فعالیت های هنری مهران مدیری در ســـال های اخیر دیده می شـــود، همکاری مشـــترک او با 

مصطفی احمدی و فروشـــگاه اول مارکت اســـت. البته به غیر از احمدی، فرد دیگری هم به نام ناصر قدیری کاشـــانی 

رئیس هیات مدیره شرکت اول مارکت در عکس های یادگاری مدیری دیده می شود. 
ازراست:علیاحمدیتهیهکنندهخندوانه،مصطفیاحمدی

تهیهکنندهدورهمی،رامبدجوان،مهرانمدیریوناصرقدیریکاشانی


